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Lühidalt
• Õppuse Kevadtorm ajal 

teevad kuni 5. juunini Eesti 
kohal harjutus- ja madallen-
de Ämari lennubaasis paik-
nevad Eesti ja liitlasriikide 
lennuvahendid. Kevadtormil 
osalevad Itaalia ja Hispaania 
õhujõudude hävitajad F-35 ja 
Eurofi ghter Typhoon, Poola 
hävitaja-pommitajad Su-22, 
Ühendkuningriigi ja Amee-
rika Ühendriikide kopterid 
AW159 Wildcat, AH-64 
Apache, HH-60 Pave Hawk ja 
UH-60 Black Hawk ning Eesti 
õhuväe lennukid ja kopterid.

Lennukeid ja koptereid võib 
näha ja kuulda peamiselt Põh-
ja-, Kesk- ja Lääne-Eesti kohal. 

Madallende tehakse mitte 
madalamal kui 152 meetrit 
(500 jalga). On võimalik, et 
lennukid mööduvad asulatest 
või üksikutest taludest, kui 
suunduvad ühelt harjutusalalt 
teisele, kuigi võimalusel püü-
takse asustatud alasid vältida.

• Aravete külamuuseumis 
on 22. juunini avatud kunst-
nik Andres Pleesi maalinäitus 
„Muljed mere äärest”. Muuseum 
on avatud E, T, N, R kl 10–16. 
Muul ajal leppida kokku tele-
fonil 383 8249 või 5613 9206.

• Järva-Jaani muuseumide 
keskuses on vaadata Ülle Berg-
manni maalide näitus. Ülle on 
sündinud Järvamaal, õppinud 
Tartu 5. keskkoolis ning Õisu 
toiduainetetööstuse tehniku-
mis ja töötab E-Piima Järva-
Jaani meiereis laborandina. 
Kunstiga on Ülle sinasõber 
olnud juba lapsepõlvest, kuid 
tõsisemalt hakkas ta sellega 
tegelema siis, kui tal 2002. 
aastal avanes võimalus õppida 
Tartu rahvaülikoolis maalimist 
kunstnik Aime Asi õpilasena. 
Hiljem liitus ta Tartu Harras-
tuskunstnike Stuudioga. Ülle 
kasutab maalides põhiliselt ak-
rüülvärve ja pastellkriite ning 
proovib eri tehnikaid. 

• Järva-Jaani muuseumide 
keskuses saab kuni augustini 
uudistada klaasimeister Ants 
Leinbergi (1934–2011) töid nii 
Tarbeklaasis kui ka Soomes ja 
Karinul töötamise perioodist.

ARNIKA TEGELMANN

Kui 2019. aastal sün-
dis Järva valda 85 uut 
ilmakodanikku, siis 
2020. aastal oli neid 
89. Kui perioodil 
01.01–30.04.2020 re-
gistreeriti Järva vallas 
32 sündi, siis selle 
aasta samal perioodil 
juba 40 sündi. 

Sügistalvel jõuti Järva val-
la uusi ilmakodanikke tervi-
tada Järva-Jaanis ja Koerus, 
siis katkestas pandeemia kõik 
üritused. 16. mail jätkati tervi-
tuspidudega Imaveres, kuhu oli 

kutsutud 11 beebit koos vane-
mate ja vaderitega.

Et nii mõnigi titadest oli 
sündinud aastal 2019, polnud 
piimandusmuuseumi õuel kuul-
da sellele peole iseloomulikku 
imikute nuttu, sest päevakan-
gelased oli sirgunud juba nii 
suureks, et kõndisid ringi omal 
jalal ja said maitsta beebipeo 
torti. „Ehk nagu üks lapseva-
nem mulle telefoni teel ütles 
–  laps saab lõpuks sööma ha-
kata,“ ütles päeva juhtinud Õn-
nela Lees naljatades mitu korda 
edasi lükatud lusikapeo kohta.

Esmalt võeti ette Imavere 
tava – vaderid, kes said tunnis-
tused ja tõotasid püsti seistes: 
„Tõotame varustada teie last 
kommide, jäätise ja nätsuga nii 

tihti, kui lubate. Tõotame ala-
ti nurisemata klaasida puruks 
löödud aknaid, lihvida kooli-
pinke, lappida katkiseid pükse 
ja põlvi. Tõotame hoolitseda 
isiklikult teie lapse mängukaas-
laste taastootmise eest.“

Vallavolikogu esimees Rait 
Pihelgas ütles, et vallas sünnib 
igal aastal ühe maakooli jagu 
lapsi ja tunnistas, et talle vade-
rite lubadused meeldisid. „Eriti 
see osa, kus lubati juurde män-
gukaaslasi, sest need, kellel on 
mitu last, teavad, kui tähtis see 
on. Ma loodan, et te tõepoolest 
õmblete need püksipõlved kin-
ni, kuigi lihtsam oleks minna 
poodi ja osta uus püksipaar. 
Kuid loodushoiu mõttes on pa-
rem kasutada püksipaar võima-

Sündide arv kasvab 
Järva vallas tasapisi

likult ära,“ ütles ta ja meenutas 
päeva, mil sündis tema esimene 
laps, tütar. „See oli pühapäev, kui 
maailm muutus paremaks. Sain 
aru, et maailmas on peale minu 
ja mu abikaasa veel midagi nii 
hella, väikest ja abitut, kes sõltub 
minust, kes pakub mulle ääretult 
palju rõõmu. Meil võivad olla 
kõik maailma asjad, aga kui meil 
pole lapsi, pole ka elurõõmu, mi-
da lapsed pakuvad lisaks meile 
ka oma vanavanematele.“

„Tütar emale, poeg isale ja 
üks laps riigile – nii on öel-
dud,“ põhjendas kolme lapse 
isa Anto Rull naljaga pooleks, 
miks nende perre sündis pesa-
muna Indrek.

Ema Merilin tunnistas, et pe-
samuna viib tal meelest tema va-
nuse. Vanem tütar Kaisa Heleen 
ja ka poeg Tõnis on juba väga 
asjalikud abilised ja seepärast 
pole kolme last raske kasvata-
da. Esimese lapse ajal käisid nad 
koos ka perekoolis, kuid et nad 
ise on pärit suurtest peredest – 
Merilini peres kasvas viis ja Anto 
peres kolm last – sai kantselda-
tud nooremaid õdesid-vendi ja 
lapsehoidmine oli käpas endalgi.

Mõlemad tunnistasid, et Ima-
veres on lastel hea kasvada, koo-
lis huviringe piisavalt, tegevust 
palju ning koht ise vaikne ja väi-
ke – kool ja lastead on käe-jala 
juures, ka Adavere, kus lapsed 
uisutada saavad, pole kaugel. 

Beebide tervituspeod jätkusid 
22. mail Koigi mõisas ja 26. mail 
Albus Jäägri villas.

Eelmisel aastal sündis Eestis 
13 209 last, mis on 890 võrra 
vähem kui aasta varem. Statis-
tikaameti juhtivanalüütiku Ethel 
Maasingu sõnul langes sündimus 
eelkõige nooremates vanuserüh-
mades. „Keskmine sünnituste 
arv langes igas sünnitusealiste 
naiste vanuserühmas, kõige 
enam aga 25–29-aastaste seas. 
Võrreldes varasemaga sündis 
rohkem neljandaid ja viiendaid, 
samas vähenes esimeste, teiste 
ning kolmandate laste arv,“ täp-
sustas Maasing.

Siseministeeriumi rahvastiku 
toimingute osakonna andmetel 
registreeriti selle aasta aprillis Eesti 
perekonnaseisuasutustes kokku 
1057 sündi. Eelmisel aastal samal 
ajal registreeriti 1044 sündi.

Anto ja Merilin on rahul, et saavad oma lapsi – Kaisa Heleeni, Tõnist ja väikest Indrekut – kasvatada Imaveres.
Arnika Tegelmann
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Järva valla kriisikomisjoni 
esimehe Arto Saare sõnul on 
viimase seitsme päevaga (19.05 
seisuga) tulnud valda neli uut 
nakatumist (maakonda 15) 
ning viimase seitsme päeva 
nakatumisnäit 100 000 elani-
ku kohta on 44 (Paides 57 ja 
Türil 46). Maakonna keskmine 
on 49,5, millega olema maa-
kondade arvestuses Hiiumaa 
ja Rapla järel kolmandal kohal 
heas mõttes.

Järva vallas on tulekul mit-
med üritused. Küsitakse infot 
nende toimumise ja korraldu-
se kohta. Näiteks Järva-Jaani 
triatlon 6. juunil ja päev varem 
Järva-Jaani tänavafestival – mõ-
lemad on rahvarohked. Saar an-
dis teada, et terviseametile on 
saadetud kiri ja üritused tuleb 
nendega kooskõlastada. Prae-
gustel andmetel tohib juunis 250 
osalejaga üritusi teha. Triatloni 
korraldajad lubasid võistluse 
pidada kahes jaos: ühed võist-
lejad stardivad hommikupoole 
ja teised pärast lõunat. Tänava-
festivali peaks olema võimalik 
teha hajutatult. Külastajaid on 
oodata sellele kuni 1500 ja täna-
vaosa, kus kaubeldakse, on 700 
meetrit pikk, lisaks kestab festi-
val kella 10-st 16-ni – see annab 
võimaluse hajutada. Müügiletid 
peaks olema mõlema pool teed, 
et tekiks ringliiklus ja inimesed 
liiguks kõik ühes suunas. 

Valitsus leevendab COVID-19 
piiranguid järk-järgult

HARIDUS
Alates 17. maist on kõik üld-

hariduskoolide, kutsekoolide, 
rakenduskõrgkoolide ja kõrg-
koolide õpilased kontaktõppel. 
Õppetööd läbi viies tuleb ar-
vestada üldiseid tervisekaitse 
nõudeid ning haridus- ja tea-
dusministeeriumi juhiseid ja 

soovitusi. Siseruumides tuleb 
silmas pidada, et tuulutuse või 
ventilatsiooniga oleks tagatud 
õhukvaliteet.

SPORTIMINE, TREENIMINE, 
NOORSOOTÖÖ, HUVITEGE-
VUS JA -HARIDUS, TÄIENDUS-
KOOLITUS JA TÄIENDÕPE

Alates 17. maist tohib õues 
kõiki neid tegevusi läbi viia kuni 
25-liikmelises rühmas (kaasa ar-
vatud juhendaja). Maksimaalselt 
tohib tegevustest osa võtta kuni 
kümme gruppi, kes omavahel 
kokku ei puutu, ehk kokku 250 
inimest.

Alates 31. maist on siseruu-
mides taas lubatud kuni kümne-
liikmelises grupis rühmaviisiline 
treening, noorsootöö, huvitege-
vus ja -haridus, täienduskoolitus 
ja täiendõpe. Arvestada tuleb 
ruumi 25-protsendilise täitu-
muse nõudega, korraga tohib 
tegevustest osa võtta kuni sada 
inimest, rühmad omavahel kok-
ku puutuda ei tohi. Grupipiirang 
ei kehti sama klassi või õpperüh-
ma õppuritele.

SPORDIVÕISTLUSED, SPOR-
DI- JA LIIKUMISÜRITUSED

Alates 17. maist on välitingi-
mustes lubatud spordi- ja liiku-
misüritused kuni 25-liikmelises 
rühmas ja üritus peab lõppema 
hiljemalt kell 22. Maksimaalselt 
tohib üritusest osa võtta kuni 
kümme rühma ehk kokku 250 
inimest.

Alates 17. maist on lubatud 
tippspordivõistlused, kui üri-
tustest võtab osa õues kuni 250 
inimest, sisetingimustes kuni 
sada inimest. 

AVALIKUD ÜRITUSED, 
KULTUUR, KIRIKUD, 
MEELELAHUTUS

Alates 17. maist tohivad kü-
lastajad viibida muuseumide 
ja näituseasutuste välialadel 
(sh loomaaias), arvestades ala 
50-protsendilise täitumuse 
nõudega. Uksed tuleb sulgeda 
kell 22.

Alates 17. maist on välitingi-
mustes lubatud viibida avalikel 
üritustel ja koosolekutel ning 

meelelahutuskohtades kuni 
25-liikmelises rühmas. Üritu-
sed peavad lõppema hiljemalt 
kell 22. Väliüritustest osavõt-
jate ülemiseks piiriks on 250 
inimest.

Alates 24. maist on lubatud 
viibida siseruumides muu-
seumides ja näitustel, samuti 
istekohaga üritustel nagu teat-
ris, kinos, konverentsil, aga ka 
jumalateenistustel või muudel 
avalikel usutalitustel juhul, 
kui ruumitäitumus ei ületa 50 
protsenti. Kindlaksmääratud 
istekohtadega ruumides sea-
takse osavõtjate ülempiiriks 
200 inimest, kelle hulka ei ar-
vestata esinejaid ja ürituse lä-
biviimisega seotud inimesi, kes 
külastajatega vahetult kokku ei 
puutu. Muuseumides ja näituse-
asutustes arvestatakse piirarvu 
koos ruumitäitumusega ühe 
saali kohta. Üritus peab lõppe-
ma hiljemalt kell 22.

Siseruumides liikumisel 
tuleb arvestada 2 + 2 reeglit, 
kanda maski, kohapeal tuleb 
kasutada desinfitseerimivahen-
deid ning täita ürituse korral-

daja juhiseid koroonaviiruse 
leviku vältimiseks.

Meelelahutuskohtade sise-
ruumidele kehtivaid piiranguid 
pikendatakse kuni 30. maini.

SAUNAD, SPAAD, 
VEEKESKUSED, BASSEINID, 
UJULAD

Alates 17. maist võib välitin-
gimustes avalikuks kasutamiseks 
mõeldud saunades, spaades, bas-
seinides, veekeskustes ja ujulates 
liikuda ja viibida, kui on tagatud, 
et osalejate arv ei oleks suurem 
kui 25 inimest rühmas. Osalejate 
arvu piirmääraks kehtestatakse 
250 inimest. Välialade lahtiole-
kuaeg on lubatud vahemikus kell 
6–22.

Alates 31. maist tohivad ava-
da uksed ka siseruumides avali-
kud saunad, spaad, veekeskused 
ja ujulad arvestusega, et ruumi 
täitumus ei ületaks 50 protsenti 
ja osalejaid poleks korraga roh-
kem kui 200, liikumisel tuleb 
järgida 2 + 2 reeglit. Samuti keh-
tib ka siin lahtiolekuaja piirang 
kella 6st 22ni.

TOITLUSTUSASUTUSED
Alates 24. maist tohib toit-

lustusasutuste siseruumides 
kohapeal süüa-juua, arvestades 
50-protsendilist ruumitäitumuse 
nõuet. Ühe laudkonna suurus 
tohib olla maksimaalselt kuus 
inimest. Klientidele tuleb uksed 
sulgeda kell 22.

Alates 24. maist saab toit-
lustusasutuste välialadel ko-
hapeal süüa-juua endiselt kuni 
kümneliikmelises rühmas ja 
täidetud tohib olla kuni 50 
protsenti välialast. Nii nagu 
siseruumid, tuleb ka välialad 
klientidele sulgeda hiljemalt 
kell 22.

KAUBANDUS- JA TEENIN-
DUSASUTUSED

Alates 24. maist tohib tee-
nindus- ja kaubandusettevõtete 
siseruumides viibida, arvestades 
kuni 50-protsendilist täitumust 
ühe ruumi kohta. Liikumisel 
tuleb järgida 2 + 2 reeglit ja si-
seruumides kanda maski.

Vaata ka kriis.ee

Olukorrast Järva vallas ja Eestis

7. mail külastas sotsiaal-
kaitseminister Signe Riisalo 
Järvamaa erinevaid sotsiaal-
hoolekandeasutusi, teiste seas 
ka Koeru Hooldekeskust, kus 
avati dementsusega inimestele 
uus, renoveeritud osakond. 

Esmalt tutvustas hooldekes-
kuse juht Terje Teder erinevaid 
vahendeid, mis inimesi iga-
päevaelus aitavad: nende endi 
väljatöötatud teraapiatahvleid, 
värvilisi lauanõusid, ukseandu-
reid, libisemisvastaseid sokke, 
mis tõmmatakse tavalise soki 
peale – need aitavad vältida kuk-

kumisi. Ka pered saavad tulla ja 
nende vahenditega tutvuda, et 
neid kodus kasutada.

Kaia Iva (pildil) tutvustas de-
mentsusega inimestele mõeldud 
kombinesooni, mille idee töötati 
välja Koerus juba aastaid tagasi, 
kuid toodab diakooniahaigla. 
See käib selja tagant lukuga lahti. 
Miks? Et abitu inimene ei saaks 
seda endal ise seljast võtta. See 
näeb välja väärikas ja neid too-
detakse erinevates värvides. 

Kasutusel on ka erinevaid 
teraapialoomakesi, valge ro-
bothüljes, keda sai paitada ka 

minister, magav kutsikas ning 
istuv ja haukuv koer.

Värvid seintel on kontrast-
sed, kollased ja rohelised, sest 

nägemistaju kaob viimasena. Igal 
uksel on nimi, kes selles toas elab. 
Koostöös Võru mööblitootmise 
kompetentsikeskusega Tsenter 

valmis eakate mööbli prototüüp, 
mida uues osakonnas testib Laine 
(80). Sellesse on ehitatud lambid 
ja raadio, mis läheb käima ühest 
nupust. Kõik nurgad on ümarad.

Dementsusega inimeste osa-
konnas on kohti nüüd 50, millest 
osad on veel täitmata. „Võtame 
vastu ka väga suure hooldusvaja-
dusega inimesi,“ rõhutas Teder. 

Koeru hooldekeskus on üks 
neljast asutusest, kes on saanud 
dementsussõbraliku hoolekan-
deasutuse  märgise. 

Riisalo tunnustas hooldekesku-
se sisu ja nutikaid lahendusi – see 

on väärtus, mida terve Eesti peaks 
hakkama samm-sammult üle võt-
ma. Tema meelest võiks perspek-
tiivis igas omavalitsuses olla selli-
ne kompetentsikeskus, kus saaks 
praktikutelt nõu või oma lähedase 
hoitud, kui enam kodus ei saa. „Sa 
saad juba ukselt aru, kuidas klienti 
suhtutakse. See, mida ma siin näen, 
on suurepärane,“ ütles ta.

2020. aastal eraldas sotsiaal-
ministeerium 500 000 eurot de-
mentsuse arenduskeskuse reno-
veerimiseks ja uuendamiseks. 
Kokku maksis renoveerimine 
760 000 eurot.

Koeru hooldekeskuses on nüüd kohti 50 dementsusega inimesele
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Teenuse osutamise graafik:
29.–30. mai
Maarjamõisa teel endise politseimaja esine plats – üks konteiner
Ambla kultuurimaja esine plats – üks konteiner
Käravete-Ambla tee 2 platsil – üks konteiner
Roosna küla – üks konteiner
5.–6. juuni
Aravete Lasteaia tänav – kaks konteinerit
Kaalepi prügikonteinerite kõrval – üks konteiner
Ahula prügikonteinerite kõrval – üks konteiner
12.–13. juuni
Albu Männi töökoja esine plats – üks konteiner
Peedu bussipeatus – üks konteiner
Järva-Madise kaupluse plats – üks konteiner

Konteinerid, kuhu jäätmeid viia, 
paigaldab AS Väätsa Prügila reede 
õhtuks ja viib ära esmaspäeva jook-
sul ehk elanikud saavad konteine-
reid täita laupäeval ja pühapäeval. 

Sedapuhku pannakse kontei-
nerid ka Roosna külla, Peedule 
ja Järva-Madisele.

Väätsa prügila palub kon-
teineri täitmisel jälgida, et see 
täituks ülemise servani, kuid et 
sellele ei tekiks kuhja. Kui kon-
teiner on täis, siis selle kõrvale 
jäätmeid panna ei tohi. Nii nagu 
varemgi – täitunud konteinereid 
tühjadega ei asendata.

Suuremõõtmeliste jäätmete kogumine 
Järva valla Ambla–Albu piirkonnas

VALDOR MALVA

elektrispetsialist

Vastavalt Järva vallavalitsuse 
kinnitatud Järva valla tänava-
valgustuse 2021. aasta hool-
dus- ja ehituskavale koostatakse 
praegu SA Keskkonnainvestee-
ringute Keskuse (KIK) kaasra-
hastamisega Järva valla enam 
amortiseerunud tänavavalgus-
tuse liinide rekonstrueerimise 
tööprojekti, mis peaks valmi-
ma augustis. Projekteerib han-
ke võitnud Keskkonnaprojekt 
OÜ. Pärast seda kuulutatakse 
välja riigihange, et leida uute 
tänavavalgustuse liinide ehitaja. 

Rutikvere bussipeatuses-
se on plaan pilootprojektina 
rajada päikesepaneelil, tuule-
generaatoril ja akul põhinev 
autonoomne tänavavalgus-

tuspunkt. Tööprojekti koos-
tas Paide EG OÜ, kes võitis ka 
ehitushanke, objekti hinnaks 
kujunes 5926 eurot. Lepingu 
järgi peaks objekt valmima 
selle aasta juulis. Kui see teh-
noloogia ennast õigustab, siis 
saab selliseid autonoomseid 
valgustuspunkte hiljem üles 
panna ehk mujalegi,  kuhu 
muidu uue tänavavalgustuse 
liini ehitus koos Elektrilevi OÜ 
võrguühendusega liitumisega 
läheks väga kulukaks. 

Töös on põllumajanduse re-
gistrite ja informatsiooni ameti 
(PRIA) Leaderi projektitoetuse 
kaasrahastuse abil Koigi mõisa 
pargi pargivalgustuse esimese 
etapi ehitus. Tööprojekt (hind 
2520 eurot) on valmis. Välja 
on kuulutatud ka ehitushan-
ge, millele pakkumiste esita-

mise tähtaeg oli 21. mai. Kui 
töövõtuleping sõlmitud, peaks 
pargivalgustus valmima sep-
tembris. Leaderi projektitoe-
tust on sellele objektile lubatud 
7007,04 eurot. Ehitus ise läheb 
mõnevõrra kallimaks, mille 
peame kompenseerima valla 
rahakotist. 

Hakkasime välja ehita-
ma Järva-Jaani Laial tänaval 
Palliplatsi kinnistul kaasava 
eelarve toel valminud multi-
funktsionaalse spordiplatsi vä-
lisvalgustust ja elektrivarustust. 
Elektrileviga sõlmisime  uue 
võrguühenduse liitumislepingu 
ja praegu ootame uue liitumis-
punkti väljaehitamist, et saaksi-
me vajalike elektritöödega edasi 
liikuda. Selle objekti liitumista-
su suurus on 5064 eurot.

Tegeleme pidevalt olemas-

olevate tänavavalgustusliinide 
hädapäraste hooldustöödega ja 
katkiste lampide vahetusega. 

Kasutan võimalust, et tea-
vitada veel kord meie valla 
toredaid ja tähelepanelikke 
kodanikke: kui päevasel valgel 
ajal mõnes asulas või külas tä-
navavalgustuse pirnid mõnda 
aega põlevad, siis reeglina on 
tegemist seal kandis tänavaval-
gustuse liinide hooldustööde 
või katkiste pirnide vahetusega. 
Selleks tööks lülitatakse täna-
vavalgustuse piirkonnas tuled 
põlema ja kontrollitakse tervet 
piirkonda läbi käies (sõites) 
kustunud pirnid üle ning va-
hetatakse. See töö on tänava-
valgustuse käidu tööprotsessi 
üks vajalik osa. 

Järva valda ikka rohkemat 
valgust ja päikest!

Projektid toovad valda valgust juurde

Järva valla teede spetsialist Helle Salum andis teada, 
et 17. mail algasid ehitustööd Väinjärve (pildil Koeru 
piirkonnajuht Alari Teppan tutvumas tööde käiguga) 
ja Järva-Jaani järve ääres. Et kalamehed saaksid jär-
vedele paatidega parema ligipääsu, rajatakse alad, 
kus saab paate vette lasta ja paadikärudega manöö-
verdada.
Asukohtade valikul ja tööde tegemisel on arvestatud 
olemasoleva keskkonnaga. Tööd kestavad kaks nädalat 
ja maksavad 22 000 eurot, neid teeb OÜ Väljataguse 
Veod. Rahastavad Keskkonnainvesteeringute Keskus 
(8385,87 eurot) ja Järva vald.

17. maist alustati ka teedel tolmutõrje tegemist kalt-
siumkloriidiga nende majapidamiste juures, kus elamu 
või suvilana kasutusel olevate hoonete õuealad jäävad 
tolmavast teest kuni 50 meetri kaugusele (mõõdetuna 
teekatte servast). 
24. maist jätkatakse eelmisel aastal pooleli jäänud 
mustkattega teede pindamistöödega Imaveres, Koigis 
ja Koerus. Tööd lõpetakse jaanipäevaks.
Kõigis valla piirkondades hööveldatakse kruusateid, 
nendega lõpetatakse 6. juuniks.
Teede suvihooldustöid tehakse perioodi jooksul kokku 
150 000 eurot eest.

Arnika Tegelmann
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15.juuni alates 10.00

Etteregistreerimine

 telefonil 5323 2454

RAKKE

KULTUURIKESKUSES

Ühel hetkel hakkasid kõik 
Järva-Jaani väikesed lapsed ai-
nult kanadest rääkima. Poes ja 
koduteel ka. Kes veel rääkida ei 
osanud, ütles lihtsalt: „Kaa-kaa-
kaa.“. See jäi kõrva. 

„Ma arvan, et üks on kukk 
ja teised kaks kanad,“ tutvustas 
Järva-Jaani lasteaia Jaanilill di-
rektor Ülle Kallakmaa oma uusi 
kasvandikke, kuigi keegi neist 
pole veel kirenud, ainult kluuk-
suvad vaikselt. „Valge on kind-
lasti kana. Oma majaga peavad 
nad alles harjuma, õhtul ei oska 
veel ise magama minna.“

Maja on kolme kana pida-
miseks paraja suurusega ehk 
vastab euronõuetele. Kanamaja 
ostsid nad Bosse Lemmikloo-
ma e-poest ja ootasid seda 
kaks ja pool kuud, sest kaup oli 
kinni Suessi kanali ummikus. 
Kanad elasid sel ajal lasteaia 
rohenurgas. „Tahtsin erilisi ka-
nu, seetõttu langes valik siidi-

kanadele, see on pilkupüüdev 
ja väga vana Aasiast pärit tõug. 
Tibud olid kahekuused, kui 
meile jõudsid ja kasvasid väga 
kiiresti,“ tutvustas Kallakmaa. 
Linnugrippi nad ei karda, sest 
kanad elavad ju oma majas, 
katus pea kohal.

Lapsed kanu sülle võtta ei 

saa, küll aga on kogu kanamaja 
ümbruse rohi ja sammal ära 
kulutatud, sest ikka on keegi, 
kes seal kanadega juttu ajab 
või võilillelehti pakub. „Õpime 
taimi tundma ja selgitame las-
tele, mida tohib kanadele anda, 
mida mitte,“ ütles Kallakmaa. 
Praegu saavad kanad süüa ti-

bude jõusööta ja loota on, et 
augustis hakkavad ka munema 
– pesad selleks on valmis.

Talveks kolivad kanad ühte 
peresse talvituma.

Üks tore maja on Jaanililles 
veel – putukahotell, mis valmis 
„Teeme ära!“ talgute ajal. Kindel 
on, et ka siin elab keegi.

Lapsed õpivad tundma kanade elu

Imavere üürimaja hakkab valmima. Üürimaja mõtte al-
gataja ja eestvedaja Jüri Ellram tunnistas, et sellega on 
nii nagu naisega – mida rohkem vaatad, seda rohkem 
armastama hakkad. Pildil uurib ta kuuri ees olevaid sil-
lutiskive koos abivallavanema Toomas Tammiku ja ehi-
tuse peaspetsialisti  Gilmar Krživetsiga. 
Nüüd on kindel, et üürimaja avatakse pidulikult 11. 
juunil kell 12. Samal päeval kell 15 avatakse uksed kõi-
gile huvilistele. Avaldusi üürimajja elama asuda võe-
takse vastu 1.–13. juunini, täpsem info taotluste esita-
mise kohta ilmub valla kodulehel.
Majja kolima saab hakata juulis.
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• Katusetööd
• Välisfassaadid
• Terrassid
• Akende ja uste vahetus

• Rehvitööd
• Rehvide müük
• Varuosade müük

• Siseviimistlus
• Põrandatööd
• Plaatimine

• Salongi keemiline pesu
• Diagnostika

ÜLDEHITUS- JA REMONDITÖÖD

SÕIDUKITE HOOLDUS- JA  REMONDITÖÖD

ARNIKA TEGELMANN

„Õieti pole aegagi,“ üt-
leb Sõrandus asuva 
Pääru talu perenaine 
Marje Tolsting, kui end 
talle külla pressin. Lõ-
puks lepime kokku, et 
tema teeb oma tööd 
ehk kastab taimi („Sel-
lised ilmad – päike ja 
tuul kuivatavad kohu-
tavalt,“ ütleb ta), mina 
oma ehk jooksen tal 
sabas, diktofon näpus.  

Marje on elupõline selle kandi 
elanik. „Olin nii laisk, et ei viitsi-
nud keskkooli minna – tahtsin 
kutse ja hariduse korraga saada,“ 
räägib ta. Oma soovitud eriala – 
maastikuarhitektuuri – polnud 
toona aga võimalik põhikooli 
baasil õppida. Nii sai temast ag-
ronoom. Ta töötas Kalevipoja 
kolhoosis, kuid tänapäevaste 
taimekasvatuse nippidega on 
end ise kurssi viinud. „Kõik on 
muutunud,“ tunnistas ta.

Taimekasvatusega alustas ta 
2006. aastal. See teeb 15 aastat. 
„Alguses mõtlesin marju hakata 
kasvatama, aga põõsaste istuta-
misest saagini läheb liiga palju 
aega. Oli vaja leida midagi kii-
remat. Kurgid ja tomatid. Kuigi 
kurgitaimed on külmakartlikud, 
pole seni midagi hullu juhtunud 
– taimed kasvatame ette küttega 
kasvuhoones ja edasi sirguvad 
need põllul looride all. Enamik 
aega kulubki suvel kurgipõllul. 
Põhitöö on rohida ja kasta.“

Marje peab end ööinimeseks, 
eelmise tööpäeva lõpetas alles 
pool tundi pärast südaööd. „Pä-

ris üksi seda tööd teha ei jõua. 
Mul on neli tütart. Kuigi neil 
kõigil on oma elu, aitasid nad 
päev enne emadepäeva kurgid 
kasvuhoonesse külvata, eile (12. 
mail – toim) tõusid taimed üles 
ja järgmisel nädalavahetusel ai-
tavad lapsed taimed ka maha 
istutada. Pool päeva ja valmis,“ 
kinnitab Marje. Põllul kasvab 
kõige paremini sort „Alpaka“, 
aga ka „Schubert“ ja „Lehar“. 
„Inimesed küsivad ka „Dirigen-
ti“. Neid kõiki võib ka kasvu-
hoones kasvatada, kuna nad on 
isetolmlejad.“

Nii taimede istutamiseks kui 
ka kurkide korjamiseks kasu-
tavad nad üht ja sama raami, 
kus need tööd kõhuli olles ära 
tehakse. Kurgikorjajaid on aas-
ta-aastalt üha raskem leida ja 
see on põhjus, miks Marje enam 
kurke kasvatada ei taha. „Mul on 
abiks käinud oma lapsed, laste 
sõbrad ja õe lapsed, kes on nüüd 
suureks kasvanud. Ukrainlaste 
palkamiseks on kasvupind liiga 
väike.“

Põltsamaal asuva Felixiga oli 
tal leping seni, kuni põllul kasvas 
hektar kurke ja teist sama pal-
ju kõrvitsaid. „Tahan veel sellel 
ja järgmisel hooajal kasvatada 
kurki poolel hektaril. Siis tahaks 
rohkem põllult kasvuhoonetesse 
tulla,“ ütleb ta.

Kasvuhoonepinda on Pääru 
talus 200 ruutmeetri ringis – üks 
suur, kolm keskmist ja üks väik-
sem  kilehoone. Lilletaimedega 
täituvad need märtsi alguses, 
kuigi esimesed seemned paneb 
ta idanema juba toas. Alguses 
koondab ta taimed ühte triip-
hoonesse ja kütab seda hoolsalt 
(mees paneb ahju hommikul 
küdema, kui tööle läheb, ja te-
ma lõpetab pärast südaööd), 

siis istutab taimed laiali ja viib 
jahedamatesse kasvuhoonetesse. 
Kui ilmad soojad, on abikaasa 
kohus kasvuhooned varahom-
mikul lahti teha. Muide, ka tema 
on õppinud agronoom, aga kui 
nad mõlemad tahaks ainult tai-
medega askeldada, peaks selle 
poole suuremalt ette võtma. 

Laadad Marjele ei meeldi. Ise-
gi Türi lillelaadal pole ta kordagi 
kaubelnud. „Müts maha nende 
inimeste ees, kes laatadel kaup-
lemas käivad. Kui ma peaksin 
sinna taimi müüma minema ja 
siis osaga neist tagasi tulema, 
oleks taimed koledad ja sordid 
segamini.“

Marje meelest poleks tee äär-
de vaja isegi silti „Taimed“, sest 
klientuur on püsiv ja teab, kust 
teda leida. Alles on veel suvelil-
led – tagetesed, astrid, lõvilõuad. 
Kõik amplid on selleks aastaks 
aga juba müüdud. Nädalavahe-
tusel pakib ta sisse veel ripplil-
led Sakku ja Sauele. Seal on tal 
heaks partneriks Taluturg ja selle 
koordinaator, kelle kaudu läheb 
kaubaks ka kogu kurgisaak. „Lä-
hen sinna täpselt sellise kauba 
ja kogustega, nagu inimesed on 
soovinud. Lausa nimeliselt pakin 
ära,“ ütleb ta. 

Kuigi Marjele meeldiks roh-
kem köögiviljataimi kasvatada, 
tuleb ostja nagu kaubanduskes-
kusesse ja tahab ühest kohast 
kõike saada.

Tomati- ja paprikataimed lä-
hevad hästi kaubaks, halba taga-
sisidet pole ta saanud. Eelmisel 
aastal tuli taimedest puudu, nii 
et sel aastal külvas ta kõvasti roh-
kem. „Eks näis. Võib-olla jäävad 
tundmatud sordid alles,“ arutleb 
ta. 500 varasest külvist sirgunud 
tomatitaime on juba müüdud.

Aga tomatitaimed on tal tões-
ti ilusad. Marje sõnul on nipp 
selles, et taimede eest ei tasu üle 
hoolitseda ja kastmist liiga õhtu 
peale jätta – siis pannakse kasvu-
hoone kinni ja niiskus jääb sisse, 
mis pole taimedele hea. Juttu ta 
taimedega ei aja, aga tööd tehes 
laulda ümiseb küll.

Noored küsivad ostma tul-
les taimi, millega ei peaks palju 
vaeva nägema. Neile soovitab ta 
madalaid sorte. Näiteks rõdu-
le ja avamaale sobib „Betalux“, 
väga varajane madalakasvuline, 
tugeva lühikese varrega ja väga 
maitsvate viljadega tomat, mille 
kasvatamine ei vaja erilisi tead-
misi. Populaarseimad on „Mo-

neymaker“, „Malle“ ja „Mato“. 
„Viimaseid ei tahaks ma üldse 
kasvatada – nii palju on uusi 
võimalusi. Aga olen sunnitud, 
sest inimesed küsivad neid, “ 
ütleb Marje. 

Hästi lähevad kaubaks tume-
dad viinamarjatomatid. „Kar-
dangi, et neist tuleb puudus. Pu-
naste viinamarjatomatite taimi 
jäi täna hommikul veel üks kast. 
Kui Põhjaka mõis tuleb järele 
oma 45 taimele, siis on otsas.“

Tomateid kasvatab ta ka oma 
pere tarbeks. Põhiliselt neid sor-
te, mis ostjatest järele jäävad. 
Klient on ju kuningas.

Vanaemade nipp lasta mõned 
kurgid ja tomatid üle valmida, et 

siis järgmiseks aastaks seemet 
võtta, tänapäevaste sortidega 
enam ei toimi, sest nii saadud 
taimed ei kipu viljuma.

Kõige raskem on otsustada, 
mida külvata. Moetaimi on ka 
iluaianduses. Näitkes eelmisel 
aastal kasvatas ta üheaastast 
hiidhirssi, aga see ei võitnud 
ostjate südant. „Tänavu on see 
nii populaarne, et mul pole seda 
nii palju, kui nõutakse. Kõik kõr-
relised on moes,“ teab ta öelda. 
Ka tõeliselt kõrge, kolmemeet-
riseks kasvav pamparohi osteti 
ära. „Inimestel on õnnestunud 
neid ka katmata üle talve hoida, 
eriti rannikualadel. Kesk-Eestis 
pole talvitumine nii hea.“

Taimekasvataja põllul kasvavad 
„Alpakad“ ja kasvuhoones „Moneymakerid“

Pääru talu perenaine Marje Tolsting on seda meelt, et taimede eest üle hoolitseda ei 
tasu, vett, kuid sedagi parajalt, peavad nad saama. Arnika Tegelmann
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IDEE NR 1: IMAVERE SKATE-PARK
IDEE ESITAJA: IMAVERE PÕHIKOOL

Hind: 19 980 eurot

Teeme ettepaneku ehitada Imavere põhikooli lähedusse skate-
park. Sellest on Imavere noored unistanud juba aastaid. Seda ilmes-
tab fakt, et peaaegu kõigil lastel on olemas tõuke- või trikitõukeratas 
ja igal suvel võib näha laste ehitatud omaalgatuslikke rampe.

Imaveres on väga vähe siledaid teid, kus sõita tõukeratta või 
rulaga. Õhtuti kogunevad lapsed kas võimla kõrvale või Meie poe 
parklasse, kus on ainuke korralik asfalt, et teha lihtsalt hüppeid ja 
trikke.

Kool on liitunud „Liikuma kutsuva kooli“ programmiga ja 
soosib igati laste liikumist ja õues olekut ka kooli ajal. Skate-park 
võiks olla seega kooli läheduses võimla kõrval muruplatsil, et las-
tel oleks võimalus ka pikkadel vahetundidel seda kasutada. Juba 
praegu kasutavad lapsed võimla kõval olevat parklat ja kogunevad 
seal ratastega. Imavere põhikool üritab juurutada õuevahetundi ja 
praegu ei ole lastel kooli territooriumil väga palju vaba aja veetmise 
võimalusi, skate-park annaks selleks hea võimaluse.

OÜ Betoondetaili skate-pargi eeliseks on see, et seda saab ehitada 
olemasolevale muruplatsile, kasutades ära maastiku iseärasusi ja 
hoides sellega kokku kulusid. Betoonist skate-park on vastupidav 
ilmastikule ja kulumisele. Betooni pind ehitatakse nii tihe ja sile, 
et ilmastikuolud seda ei mõjuta. Betoondetail on väitnud, et õigesti 
ehitatud betoonpark kestab aastakümneid ja ei vaja regulaarset 
hooldust. 

Leiame, et selle ettevõtmise teostumisel saavad Imavere noo-
red ja avalik ruum olulist täiustust. See on asi, mida on soovinud 
noored ise. Idee on läbi käinud ka õpilasesinduse noorte seast, kes 
seda samuti soovivad. Skate-parki kasutavad tavaliselt teismelised 
noored, kes saavad võimaluse kulutada oma füüsilist energiat rat-
sionaalsemalt, on sportlikumad ja veedavad rohkem vaba aega õues.

IDEE NR 2: KÄSUKONNA 
KOGUKONNA MADALSEIKLUSRADA 

IDEE ESITAJA: SVEA RANDALAINEN

Hind: 19 980,70 eurot

Meie väikese kogukonna idee on rajada Käsukonna parki lastele 

mõnus ajaveetmise koht, mille kõrval on ka jalg- ja võrkpalliväljak. 
Tänases nutimaailmas tahame pakkuda lastele ja noortele võima-
lust vabas õhus liikuda ja kehaliselt aktiivne olla, sest liikumine on 
kasvava lapse väga tähtis elu osa. 

Rajatav rada koosneb erinevatest kiikedest ja köitest, mis kindlasti 
parandab nii lapse kehalist arengut kui ka tasakaalu. Raja juurde 
kuulub ka laste lemmik – laskumine. Kuna meie piirkonnast asuvad 
sellised seiklusrajad üsna kaugel, siis saaks ka naaberkülades elavad 
lapsed tulla koos perega meie väikesesse Käsukonda ja lasta oma 
lastel end madalseiklusrajal proovile panna. Samal ajal saavad vane-
mad näiteks piknikku pidada. Kui meie lapsed saavad piisavalt õues 
liikuda, on nad aktiivsemad ka edaspidi, nende immuunsüsteem 
tugevneb, seedimine paraneb, nad suudavad rohkem keskenduda, 
kindlasti kaob paha tuju ja nad mõtlevad positiivsemalt!

IDEE NR 3: LASTE JA NOORTE 
TEGEVUSVÕIMALUSTE LAIENDAMINE 
JÄRVA-JAANI ALEVI ÕUEALAL

IDEE ESITAJA: JÄRVA-JAANI KOGUKOND MTÜ

Hind: 23 182.80 eurot

Järva-Jaani inimesed (sh lastega pered) väärtustavad piirkonda 
hinnatud elukeskkonnana, aktiivset liikumist, laste ning noorte 
kehalise võimekuse arendamist ja vaba aja veetmise võimalusi. 
Puudu on aga tegevustest just väiksematele, lasteaia-  ja kooliealistele 
lastele. Praegu on Kase tänava mänguväljakule paigaldatud sellele 
vanusegrupile liumägi, mõned kiiged ja väike ronimissein, mis on 
juba natuke amortiseerunud. Atraktsioone on vähe ja need ei ole 
avalikuks kasutuseks piisavalt turvalised.

Taotlus on ajendatud vajadusest kujundada ala, kuhu saavad tulla 
lapsed ja pered, et veeta sportlikult ja aktiivselt vaba aega, mis oma-
korda soodustab perede kooskäimist ja ühtekuuluvuse tugevnemist.

Soovime rajada Kase tänava olemasoleva mänguväljaku juurde 
eri vanuses lastele mängulinnaku ja uued ronilad, mis on turvalised, 
põnevad ja väljakutseid pakkuvad, füüsilist võimekust arendavad 
ja sobituvad kujunduslikult sellel maa-alale.

Järva-Jaanis elab üsna palju noori peresid, kes on praegu ja ka 
lähitulevikus rajatava mänguväljaku otsene sihtgrupp – neid on 
viimasel ajal ka lisandunud ja lisandub veelgi. 

Investeeringu heakorra ja korrasoleku eest hoolitseb Järva vald. 
Mänguväljaku juurde on kavas kujundada selged juhised ning rõ-
hutada seal iseseisvalt ronivatele ja mängivatele lastele ning nende 
vanematele nende vastutust.

IDEE NR 4: VÄLIJÕUSAAL 
KOIGI KÜLA VÕIMLA JUURDE

IDEE ESITAJA: KERLI ÜPRUS 

Hind: 6798 eurot 

Mul on idee rajada Koigi võimla juurde väike välijõusaal ja pai-
galdada välitrenažöörid. See oleks tore täiendus juba olemasolevatele 
laste ronimispuudele. Terve pere saaks koos treenida. Sellistel trena-
žööridel oleks tore harjutada ka kohalikel eakamatel inimestel: pärast 

j a l u t u s -
käiku na-
tuke koos 
võimelda. 
Seal võib 
läbi viia 
k e h a l i s e 
kasvatuse 
tundi ja 
seal saavad 
treenida ka tegevsportlased, kui piirangute tõttu on kõik sisesaalid 
suletud. Loodame, et selliseid piiranguid tulevikus siiski ei tule. 

Õuetrenažöörid on kättesaadavad kõigile soovijatele ja iga ilmaga. 
Usun siiralt, et see on hea idee ja väärib täideviimist! 

IDEE NR 5: VAO KÜLA VÄLIJÕUSAAL 
IDEE ESITAJA: ANDRES PAJULA 

Hind: 9049 eurot 

Vao küla noored on tulnud välja ideega, et meie külas võiks asuda 
välijõusaal. Tervisesportlased, kes kasutavad Koeru–Vao kergliiklus-
teed jooksmiseks, kõndimiseks või rattasõiduks, saavad siis treenida 
ka välijõusaali trenažööridel. Välijõusaali ideaalne asukoht oleks 
küla puhkealal, kuhu eelmisel aastal rajasime „Võrguplatsid korda 
2020“ võidu abil kunstmurukattega võrkpalliväljaku ning  „Nopi 
üles“ projekti raames kiige ja jalgpallimänguala. 

Sport on midagi, mis on vaja uuesti inimesteni tuua ja mis 
oleks selleks parem kui välijõusaal, kus saab treenida kogu keha. 
Välijõusaal on kogu perele võimalus veeta aktiivselt kvaliteetaega, 
treenida tasuta vabas õhus ning aidata nii kaasa keha tervisele ja 
vaimu erksusele. 

IDEE NR 6: LAULULAVA 
ÖÖTLA MÕISA PARKI

IDEE ESITAJA: KÜLLI MAJORI

Hind: 19 848 eurot

Öötla mõisa park kuulub Öötla ja Vodja küla elanikest moo-
dustunud Viru Küla Seltsile. Seltsi eesmärk on külaelanike vaba 
aja veetmise korraldamine. Viimastel aastatel on piirkonda elama 
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KAASAVA EELARVE HÄÄLETAJA MEELESPEA
• Hääletamiseks pead olema vähemalt 16-aastane ja Järva 
valla elanik.
• Hääletada saab ühe idee poolt.
• Hääletamine algab 7. juunil ja lõpeb 20. juunil 2021.
• Hääletada saad elektroonselt VOLIS keskkonnas (lingi 
leiad Järva valla veebilehelt, Facebookist ja äpist) perioodil 
7.–20. juuni 2021.
• Paberkandjal hääletamine toimub Järva vallas asuvates 
raamatukogudes ja selleks on kaks võimalust:
1) lõika välja Järva Valla Lehest hääletussedel ja too see lä-
himasse raamatukogusse Järva vallas;
2) kui sul ei ole hääletussedelit, saad selle täita raamatukogus.
• Paberkandjal hääletamisel paneb isik hääletussedeli 
ümbrikusse, millele märgitakse isiku nimi, isikukood, 
kuupäev ja kellaaeg.
Kaasava eelarve hääletamiskohad asuvad:
Ahula raamatukogu – Ahula küla, Ahula lasteaed-algkool
Albu raamatukogu – Albu küla, Albu rahvamaja hoones
Ambla raamatukogu – Pikk 15, Ambla alevik
Aravete raamatukogu – Piibe mnt 21, Aravete alevik
Ervita raamatukogu – Ringtee 6, Ervita küla
Imavere raamatukogu – Kiigevere tee 5, Imavere küla
Järva-Jaani raamatukogu – Jaani 1, Järva-Jaani alev
Karinu raamatukogu – Järve tee 4, Karinu küla
Koeru raamatukogu – Paide tee 3, Koeru alevik
Koigi raamatukogu – Mõisavahe tee 10, Koigi küla
Käravete raamatukogu – Ambla tee 1, Käravete alevik
Peetri raamatukogu – Kesktee 11, Peetri alevik
Päinurme raamatukogu – Päevakeskuse, Päinurme küla
Vao raamatukogu – Soo tee 3–3, Vao küla
Ambla ja Käravete raamatukogus saab hääletada alates 
10. juunist.
Käsukonna raamatukogu on suletud 14.–20. juunini.

Järva valla 2021. aasta 
kaasava eelarve hääletussedel

Hääleta ühe endale meelepärase idee poolt!

Imavere Skatepark

Käsukonna Kogukonna madalseiklusrada

Laste ja noorte tegevusvõimaluste 
laiendamine Järva-Jaani alevi õuealal

Välijõusaal Koigi küla võimla juurde

Vao küla välijõusaal

Laululava Öötla mõisa parki

Aravete Kaasaegne Mänguväljak 

Koeru skatepargi laiendus ja korvpalliplatsi 
rajamine

Kaasaegne laste mänguväljak Männi vkt 
keskusesse

asunud märkimisväärne arv noori inimesi, kellel on soov seltsiga 
koostööd teha ja kohalikku elu edendada.  

Kaasava eelarve abil rajatakse Öötla mõisa parki 5,4 meetri 
laiune laululava, mis on avalikuks kasutamiseks kõigile piirkonna 
elanikele, kes peavad mõisa pargis kokkutulekuid, sünnipäevi ja 
korraldavad muid üritusi. Siiani on suvistel üritustel olnud tõsiseks 
mureks just välilava puudumine. 

Igal suvel toimub külade päev, kus kokku saavad ka kõik endised 
ja praegused külaelanikud. Plaanis on korraldada suvel vabaõhu-
kontserte, kutsuda külla rahvateatrid jne.

Hind sisaldab materjali ja tööd. Laululava paigaldatakse Öötla 
mõisapargi tagumisse ossa. Laululava edaspidised hoolduskulud 
kannab külaselts.

IDEE NR 7: ARAVETE 
KAASAEGNE MÄNGUVÄLJAK

IDEE ESITAJA: KALVI KIRSPUU 

Hind: 10 342,8 eurot

Aravete kogukond tunneb suurt puudust kortermajade alal 
ühest korralikust ja nüüdisaegsest mänguväljakust. Täismõõtmetes 
mänguväljak on kallis, kuid kui alustada väikestest sammudest, 
jõuab kogukond tasapisi hakata mänguväljaku ala ise laiendama. 

Et hoida noori peresid meie vallas, pakkuda alternatiivi nuti-
maailmale ja päästa lapsi nutisõltuvusse langemast, on üks väike 
mänguväljak Aravetele hädavajalik! 

Mänguväljaku on nõus oma maale lubama mitu korteriühistut. 
Kui saame oma ideele valla toe, siis leiame koostöös korterühistu-
tega planeeritavale väljakule kõige sobivama koha. Mänguväljaku 
alale on plaanis külvata esialgu spordimuru. 

IDEE NR 8: KOERU SKATE-
PARGI LAIENDUS JA 
KORVPALLIPLATSI RAJAMINE

IDEE ESITAJA: KRISTJAN ILMJÄRV

Hind: 20 000 eurot 

Koeru skate-pargi laiendus ja korvpalliplatsi rajamine lahendab 
kogukonna noorte kaks kitsaskohta. 

Esiteks on Koerus asuv skate-park umbes kaheksa aastat püsinud 

samade elementidega, atraktsioone on aeg-ajalt vaid üle värvitud. 
Samal ajal on noored hoogsalt oskuseid lihvinud. Rulluiskude, 
trikirataste, tõukerataste jms vahenditega sõitmist armastavad 
noored vajaksid skate-pargi laiendust ja uusi elemente, et kodu 
lähedal harjutada ja oma oskusi arendada. Skate-park on jäänud 
ajale jalgu nii oma mõõtmete kui ka elementide poolest ning ei 
rahulda kasutajate vajadusi. Huvi skate-pargi kasutamise vastu on 
suur. See on põhiline 7–14-aastaste noorte ajaviide.

Teine kitsaskoht puudutab tänavakorvpalli mängimise võimaluse 
puudumist. Umbes 12 aastat tagasi oli see võimalus tegelikult ole-
mas samal platsil, kus praegu asub skate-park. Trikitajate suure huvi 
tõttu kaotati korvpallimängimise võimalus kahjuks ära. Noored 
sooviksid korvpalliplatsi rajamist just noortekeskuse ja skate-pargi 
lähedusse. Korvpalliplatsi vastu tunnevad eriti huvi just 18-aastased 
ja vanemad noored. Selle olemasolu korral saavad seda ju kasutada 
ka täiskasvanud korvpallihuvilised. Idee realiseerumise korral tekib 
komplekslahendus vaba aja veetmise võimalustele. Idee oleks ka 
turvaaeda uuendada ja vastavalt vajadusele laiendada.  

 

IDEE NR 9: KAASAEGNE LASTE 
MÄNGUVÄLJAK MÄNNI 
VKT KESKUSESSE

IDEE ESITAJA: HENRI JÜRLAU 

Hind: 20 771 eurot

Esimese etapina on kavas rajada lastele mänguala, kvaliteetne 
ronila-linnak, mõned mänguelemendid ja turvaala puitäärisega. 
Männi keskuses elab palju lapsi ja praegu on nende kasutada vaid 
vana katkine liivakast. 

Uut mänguväljakut saavad kasutada kõik ümbruskonna majade 
lapsed ja ka külalised väljastpoolt küla. 
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ARNIKA TEGELMANN

Teele Kuke viimane 
tööpäev Järva valla 
arenduse peaspetsia-
listina on 31. mail. 
Koos Imavere vallas 
töötatud ajaga tuleb 
tööaastaid kohalikus 
omavalitsuses seitse. 
Mida ta endast siia 
maha jätab?

Teele on õppinud Tallinna 
majanduskoolis õigusteenistust, 
Tartu ülikoolis projektijuhtimist 
ja läbinud Tartu ülikooli õigus-
teaduskonna eeldusained ma-
gistriõppesse asumiseks. „Esmalt 
töötasin Imavere vallas. Sealt 
meenub, et tegin AS Graanul 
Investi CHP koostootmisjaama 
ja Farm In õlikultuuride töötle-
mise tehase planeeringud. Siis 
olin lapsega kodus (Teelel on 
kolm last – toim). Järva vallas 
alustasin esmalt vallavalitsuse 
liikmena 2017. aasta novembris 
ja seejärel 0,2 kohaga arenduss-
petsialistina. Aga et koormus 
oli suur, tulin aprillikuust tööle 
täiskohaga. Järva vallas spetsiali-
seeruvad töötajad kindlale alale, 
mis ongi normaalne – siis jõuab 
põhjalikumalt konkreetsete asja-
dega tegeleda.

Suurelt jaolt olen Järva vallas 
tegelenud projektidega, millest 
mitmed oleme teinud koos Jär-
vamaa arenduskeskusega – Jär-
vamaal ongi ju ainult kolm oma-
valitsust ja kolm arendustöötajat. 
Pooleli on veel rohelise sihtkoha 
(Green Destinations) audit ja 
Järvamaa ettevõtluskeskkonna 
analüüs, lisaks oleme teinud 
ettevalmistusi Järva maakonna 
kliima- ja energiakava koostami-
seks vajaliku toetuse saamiseks. 
Rohelise sihtkoha kohta niipalju, 
et see tunnus on rahvusvaheline 
ja kui Järva maakond selle saab, 
siis ettevõtja või turist teab, et 
siin kasutatakse keskkonna-
säästlikke põhimõtteid ja rohe-
list mõtteviisi. Hetkeolukorrast 
tuleb anda võimalikult õige üle-
vaade, ilustada ei tohi. Auditist 
sõltub meie edasine tegevus sel-
les programmis.

Kõik projektid valmivad siiski 
koostöös. Hea on olnud koostöö 
kohalike Leaderi tegevusgrup-

pide ja MTÜ-dega. Vahva oli 
külaaktivistide inspiratsioonireis 
Käsmu. Ma polnud nõus tege-
ma väljasõitu, et rääkida, millele 
toetust saab. Kutsutud külaline 
suutis luua dialoogi ja neli tundi 
läks imeruttu.

MTÜ-de puhul meeldib 
mulle väga, kui nad kirjutavad 
projekte ja saavad põhirahas-
tuse mujalt ning küsivad vallalt 
toetust kaasfi nantseerimiseks – 
seda mahtu olen ma hoidnud, et 
saaksime neid toetada. Ei tahaks 
aasta lõpus olukorda, kus vald 
ütleb: „Vabandust, meil sai raha 
otsa, oodake märtsini, kui uus 
eelarve vastu võetakse.“

Hoidsin silma peal ka arengu-
kava tegevustel – koostatud on 
arendustegevuse tabel, vaatasi-
me juhtidega kord kvartalis üle, 

kellel millised tegevused järgmi-
seks aastaks on. Minu meelest 
on meie arengukava päris hästi 
üles ehitatud.

Mina üksi pole midagi tei-
nud, kõige taga on siiski koos-
töö ja meeskond. Ainult elekt-
rooniline taotluste vastuvõtu ja 
menetlemise süsteem Spoku sai 
teoks minu algatusel, aga seda 
on veel vaja arendada. Kaasami-
se põhimõtete, kaasamise het-
keseisu ja kaasamiskavaga olen 
samuti tegelenud.

Kaasava eelarve menetlemi-
sega olen tegelenud, kuigi ausalt 
öeldes viimased muudatused ei 
pruugi anda loodetud kasute-
gurit. Esimesel aastal võis hää-
letada kolme meelepärase idee 
poolt, nüüd saab hääle anda ai-
nult ühele ideele ehk hääletada 

saab ainult enda eest. Võluvit-
sa ma pakkuda ei oska. Igaüks 
toetab sellisel juhul ikka oma 
või samast piirkonnast tulnud 
ideed. Seda võimalust, et näiteks 
teise hääle saaks hääletaja anda 
mõne teise piirkonna meeldivale 
objektile, praegu pole. Hea on 
see, et lisaks hääletajatele oleme 
ka ise vaadanud selliste ideede 
poole, mida me saame otse val-
la eelarvest toetada. Ühel aastal 
olid need lauatenniselauad, eel-
misel ja sel aastal kettagolfi rajad 
suurematesse keskustesse. Nüüd 
tuleb mõelda, mida sel aastal 
saame ise ära teha. Kaasava eel-
arve osas kasutame hääletamisel 
hääletus- ja rahvaküsitluskesk-
konda Volis.

Sellest aastat hakkasime tege-
ma ka uudiskirja. Leidsin põhja, 

mida saame tasuta kasutada ja 
mis on Eesti ettevõtte Smaily 
välja töötatud.

Oleksin tahtnud teha veel 
OÜ Cumulus Consultingi välja 
toodud optimeerimisprojekte, 
millises suunas peab vald liiku-
ma. Neid soovitusi peaks järgi-
ma, volikogu uuele koosseisule 
peaks need olema esikohal. Kui 
me oleme mingi uuringu teinud, 
tuleks selle tulemusi kasutada. 
Oluline on just see, et oleme 
analüüsid tellinud väljastpoolt 
– need on teaduspõhised, po-
le kallutatud ja neist on tulnud 
välja mõtted, mida keegi pole 
julgenud kohapeal välja öelda.

Head on ka hanke- ja kinnis-
vara peaspetsialisti Meelis Kivi 
koostatud piirkondade kinnisva-
raanalüüsid. Projekte koostades 

on mul neist materjalidest tub-
listi abi olnud – oleme vallava-
litsuse tasandil kõik olukorrad 
läbi mõelnud ja selle eest saame 
projektide hindajatelt kõrged 
punktid ning rahastuse.

Viisime läbi ka mürauurin-
gu. Meil on üks elektrooniline 
lahendus veel pooleli – kaar-
dirakenduse platvorm ArcGIS. 
Mürakaart võiks olla selle üks 
osa, mida elanik saaks ise ava-
likus vaates näha, kui plaanib 
näiteks kinnisvara osta. Mina 
olen kaardile pannud Järva val-
la avalike pakendikonteinerite 
asukohad (erinevate pakendite 
omad eri värvidega) ja jäätme-
jaamad. Varsti saab ehk neid 
kaarte ka avalikus vaates vaa-
data. Töö käib.

Tegelesin ka kolhoosialade 
uuringuga, millest selgus, et 
arendada tasub Järva vallas Ara-
vete, Järva-Jaani ja Koeru piir-
konda. Räägiti ka, kuidas saaks 
arendada Koerus korrusmajade 
ja Järva-Jaanis endise kutsekooli 
piirkonda. Uuring hakkas silma 
rahandusministeeriumile, meid 
kutsuti teabepäevale seda tut-
vustama.

Me ei tohi rõhutada ainult se-
da, et ootame siia uusi elanikke, 
vaid peame väärtustama ka neid 
inimesi, kes siin juba elavad, ja 
püüdma pakkuda neile paremat 
elukeskkonda. Kui neil on siin 
hea elada, siis tahavad siia tulla 
ka inimesed mujalt. Esmatähtis 
on meie enda elanik.

Arvan, et valla arendustöötaja 
on selline ametikoht, kus inime-
sed võiks mõne aja tagant vahe-
tuda, et tuleks uusi ideid. Kuna 
võimalus uus töökoht saada tuli 
minu juurde sujuvalt, ilma ko-
mistuskivideta, siis oli tark see 
vastu võtta. Minust saab Tartu 
ülikooli arvutiteaduste instituudi 
projektide koordinaator. Hakkan 
projekte – neid on umbes 20 – 
vedama koos välisprofessorite 
ja doktorantidega. Pean silma 
peal, et kõik paberid saaks õi-
gel ajal täidetud. Minu kanda 
on ka doktorantide suvekooli 
korraldamine, mis on sel aastal 
augustis vaid ühepäevane. Töö 
tundub asjaajamise mõttes väl-
jakutsuv, kuid pakub samas uusi 
võimalusi ja arendab.“

Edasi õppida plaanib Teele ka, 
aga hoopis personalijuhtimist.

Arendustöötajad võiksidki 
mõne aja tagant vahetuda

See pilt on tehtud mõne aasta eest, sest 
nüüd on vanem tütar Berit emaga juba 
ühepikkune, Kadrigi on juba suur tüdruk, 
poeg Rasmusest rääkimata. Abikaasa En-
do on aga Teelele kogu aeg toeks olnud.



MAI 2021 9NOORED

Reedel, 14. mai said Järva 
valla noortekeskuste noor-
sootöötajad üle poole aas-
ta taas päriselt kokku.
Noorsootöö spetsialist Au-
ne Suve-Kütt ütles, et õn-
neks on noorsootöötajaid 
alla kümne ja nad moodus-
tasid üheskoos sobivas 
suuruses grupi. „Sel korral 
kohtusime selleks, et koos 
muutuste juhtimise mõt-
tetreeneri ja koolitaja Tai-
ve Saarega mõtestada en-
dale lahti meeskonnaliik-
mete motiveerimise tee-
ma. Saime teada, milles 
peitub eduka meeskonna 
võti. Aitäh Taivele ning ko-
gu meeskonnale,“ ütles ta.

AUNE SUVE-KÜTT

noorsootöö spetsialist

Järva vallas alustati märtsis 
noorsootöö kvaliteedi hinda-
mist. Esimeses etapis viidi läbi 
noorsootööalane uuring. An-
keetküsitlusega uuriti viit grup-
pi, kelle osalus oli väga erinev. 
7–12-aastaste ankeete saime 
tagasi 253, selles vanuserüh-
mas on Järva vallas 555 noort. 
13–18-aastastest noortest, ke-
da on 556, osales uuringus 241. 
Kõigest seitse ankeeti täitsid 
noored vanuses 19–26, kokku 
on neid vallas aga 699. Seega 
üldistusi võib teha vaid esime-
se kahe rühma kohta, kolmas 
vanuserühm tuleb võtta eraldi 
uuringu all. 

Lisaks noortele uuriti ka noo-
rootöötajaid: noortekeskuste 
töötajaid, huvijuhte, huvikoo-
lide õpetajaid ja huviringide 
juhendajaid. Tagasisidet saime 
43 ankeediga. Kaheksa ankeeti 
tuli tagasi ka organisatsioonidelt, 
kes noortele tegevust pakuvad. 
Sellistest on Järva vallas oma 
esindusüksused kodutütardel 
ja noorkotkastel. Meil on ka 
mitmeid spordiklubisid, kelle 
tegevuse rõhuasetus on just töö 
noortega.

Uuringust selgus, et 7–12-aas-
tastest noortest on 84,6% hõi-
vatud noorsootööga, enamjaolt 
huviringidega, neist 42% tegeleb 
spordiga ja 34% osaleb tantsu-
rühmades. 

13–18-aastastest noortest 

on tegevustega hõivatus veidi 
väiksem – 77,3%, neist 43% te-
geleb samuti spordiga. Nende 
näitajatega võime täitsa rahul 
olla. Samas on siiski noori, kes 
väljaspool õppetööd millegagi 
ei tegele. Riigipoolse huvihari-
duse ja huvitegevuse rahastuse 
mõte on jõuda iga nooreni ja 
leida kõigile sobiv huviala. Kõige 
enam tuleks kaasata just noore-
mat vanuseastet: mida suurem 
on seal huvitegevusega hõivatus, 
seda suurem on see ka järgmises 
astmes. 

7–19-aastaste hulgas tegeleb 
huviharidusega ehk käib mõnes 
huvikoolis 251 noort. Järva valla 
Koeru muusikakoolis õpib 14 
õpetaja käe all 19 erialal kokku 
60 noort. Kõige rohkem meie 
noori õpib Paide linnameeskon-
na Viktor Metsa jalgpallikoolis, 
kokku 83 noort. Siin on eelis 
see, et kool on oma õppetege-
vust laiendanud Järva valla eri 
piirkondadesse. Noored käivad 
huviharidust omandamas ka 
väljaspool maakonda, näiteks 
Tapal, Kosel, Tallinnas ja mujal.

Kokkuvõtvalt (joonis 1) on 
meie huvihariduse ja huvitege-
vuse temaatiline jaotus järgmine: 
32% noortest osaleb sporditege-
vustes, 22% on muusikaga seo-
tud, 16% tegeleb üldkultuuriga 
(sinna alla kuuluvad keelõpe, 
kokandus, teised kultuurid jne), 
13% LTT ehk loodus-, täppis- ja 
tehnikateadustega, 9% tantsude-
ga (sh rahvatants) ja 8% kuns-
tiga. Kõigis piirkondades on 

võimalik tegeleda kõigi nende 
valdkondadega.

Joonis 1. Noorte osalus hu-
vivaldkondades (huviharidus ja 
huvitegevus koos)

Uuring vaatles ka, millega 
noored sooviks tegeleda, kui 
neil selleks võimalus oleks. Va-
nem vanusrühm oskas soovida 
enamat kui noorem, kuid samas 
taheti tegeleda ka aladega, mis 
nende koolis tegelikult täiesti 
olemas on. Sel juhul esinesid 
erinevad takistused, mis ei la-
se noortel soovitud tegevustes 
osaleda (tegevus tundide ajal 
või siis, kui buss on läinud, 
sihtgrupp on noorem või siis 
vanem jne).

Piirkonniti sai ära kaardista-
tud ka noorte võimalused huvi-
tegevuseks:

Albu: iluuisutamine, võrkpall, 
korvpall, jalgpall, tantsimine, lu-
melaud, rulluisutamine, ratsuta-
mine, kergejõustik, taekwondo 
(võitluskunstid), poks, võõrkee-
led, arvutitehnika, laskesuusata-
mine, kodutütred

Ambla: tehnoloogia, kettago-

lf, noorkotkad, tantsimine, fo-
tograafi a, robootika, laulmine, 
pillimäng, keeleõpe 

Aravete: jalgpall, rattasõit, 
korvpall, kunstiring, rahvatants, 
pilliring, tehnikaring, lumelaud, 
parkuur, akrobaatika, ujumine, 
suusatamine, orienteerumine, 
karate

Imavere: kunstiring, võimle-
mine, trampoliin, ratsutamine, 
jalgpall, ballett

Järva-Jaani: motokross, noor-
kotkad, programmeerimine

Koeru: ratsutamine, näite-
ring, korvpall, tennis, inglise 
keel, karate, näitlemine, kokka-
mine

Koigi: saviring, kunstiring, 
maadlus, iluvõimlemine, jalgpall

Peetri: võõrkeeled, sulgpall
Huvitegevust võiks piirkon-

niti korraldada veelgi rohkem 
koos noortega ja arvesta nen-
de seisukohtadega. Kahjuks on 
aga nii, et päris kõigi soove ei 
saa alati täita ja tuleb leida teisi 
lahendusi.

Noorte hinnangul arvestatak-
se nende seisukohtade ja arva-
mustega 62%-l juhtudest. 

Vajalikku nõustamist on noo-
red saanud kõige enam koolis. 
Peamiselt on uuritud õpingute 
jätkamise ja huvitegevuse või-
maluste, samuti töö võimaluste 
ja projektide algatamise kohta. 
Info saamiseks kasutavad noo-
red samuti õpetajate ja huvijuh-
tide abi (44%), teisel kohal oli 
sotsiaalmeedia (27%), siis noor-
sootöötaja (10%) ja sõbrad (9%).

Noorsootöö keskkonna osas 
toodi ankeetides esile noortekes-
kuste ja huviringide head asu-
kohta, samas Koeru muusika-
kool võiks olla noortele kättesaa-
davam. Sobivaimad tegevusajad 
on koolide ja spordikeskuste 
huviringidel, samas kultuurima-
jade huvitegevusajad võiks üle 
vaadata. Tegevusvahendite olu-
korra hindavad noored heaks, 
vaid noortekeskuste vahendite 
uuendamisele ja värskendami-
sele tuleb rohkem tähelepanu 
pöörata.

Noorte juhendajatest 53,5% 
teevad seda tööd teise töö kõr-
valt, 11,6% vabatahtlikuna. 
Suurem osa juhendajatest on 
kõrgharidusega (67,4%), sa-
mas põhiharidusega on 9,3% ja 
keskharidusega 11,6%. Noor-
sootöötaja või treeneri kutsega 
on 35% vastanutest. Pooltel neist 
jääb töötasu alla 200 euro kuus. 
Noorte juhendajad on pika töö-
kogemusega, 32,6% on seda tööd 
teinud üle kümne aasta, vähem 
kui kolme aasta kogemusega on 
25% vastanutest. 

60,5% juhendajatest teeb seda 
tööd kümme tundi nädalas, täis-
kohaga on 23,3%. Suurimaks mo-
tivaatoriks töös noortega nime-
tatakse eneseteostuse võimalust 
ning noorte saavutusi. Huvitege-
vuse korraldamise kitsaskohta-
dena märkisid noorte juhendajad 
tegevusvahendite vähesust, trans-
pordi võimalusi, noorte hõiva-
tust ja passiivsust. Eelnimetatud 
probleemide vähendamiseks on 

noorsootöötajad pakkunud välja 
ka lahendusi: projektide kirjuta-
mine, õhtused bussiliinid, kooli 
või noortekeskuse oma buss, ti-
hedam koostöö lapsevanematega, 
vääriline palk jne.

Noorsootöö kvaliteedihinda-
mise protsessis on uuringutu-
lemuste analüüsi järel peetud 
kaks meeskonna kohtumist, kus 
analüüsiti Järva valla noorsootöö 
tugevusi ja nõrkusi ning arengu-
vajadusi nelja valdkonna kaupa. 

1. Noortele on loodud mit-
mekülgsed mitteformaalse õp-
pimise võimalused (huviharidus 
ja -tegevus).

2. Noortele on loodud võima-
lused osalus- ja kuuluvuskoge-
muse saamiseks.

3. Noortele on loodud tingi-
mused noorteinfo, ennetamis- ja 
nõustamisetegevuse kättesaamiseks.

4. Kvaliteetseks noorsootööks 
on loodud vajalik keskkond.

Maikuus külastavad Järva 
valda veel välishindajad – Eesti 
Noorsootöötajate Kogu esinda-
jad, kes tutvuvad meie sisehin-
damise tulemustega ja kohtuvad 
inimestega, kes noorsootöös 
osalevad. Pärast neilt tagasiside 
saamist teeme koos meeskon-
naga Järva valla noorsootööle 
valdkondlikku arengut tagava 
tegevuskava.

Aitäh kõigile, kes seni on oma 
panuse andnud kas küsitluses 
osaledes või meeskonna kohtu-
mistel kaasa mõeldes!

Noored harrastavad eelkõige sporti
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Järva-Madise külaselts kut-
sus piirkonna emasid ja vana-
emasid emadepäeval, 9. mail 
Järva-Madise Wallamaja ette 
vabaõhukontserti kuulama. 
Esinesid ainult oma küla lap-
sed: Bergitta-Bibi Tomlinson, 
Susanna Podzõvalovski, Hanna 
Karoliina Kaarlep, Ats Villem 
Paarmaa, Teet Kustav Paar-
maa, Katariina Saskia Kaarlep, 
Simona Podzõvalovski, Semir 
Podzõvalovski, Lisandra Saar-
mets, Heleriin Gunin ja Marta-
Ann Grossfeldt. Neid juhendas 
Kaja Kraav. Päikeselist päeva 
nautisid nii esinejad ja kuula-
jad, kes olid kenasti kahekaupa 
istuma sätitud, kui ka pesa ehi-
tavad pääsukesed ja kurepaar, 
kes oma pesast pikka nokka 
kaasa plaksutas. 

Abivallavanem Tiina Oraste 
küsis, kui palju on Eestimaal 
selliseid väikeseid külasid, kus 
oma laste esinemistest pannak-
se kokku täispikk, nauditav ja 
emotsionaalne kontsert? „Sel-
line on Järva-Madise – parim 
paik, kus oma lapsed üles kas-

vatada,“ tõdes Oraste. Enne 
vabariigi aastapäeva otsustas 
Järva vallavalitsus anda tänu-
kirja Järva-Madise külaseltsile 
külaelu aktiivse eestvedamise ja 
abi eest A. H. Tammsaare matka 
korraldamisel. Nüüd lõpuks oli 
võimalus see tänukiri külaselt-
sile kätte anda. 

Vallamajas oli vaadata ka 
näitus.

Külaseltsi juhatuse liige 
Egert Kaarlep ütles, et män-

29. mail on taas põhjust 
Järva-Madisele minna

guväljaku projekt on peaaegu 
valmis – seda ehitada on paari 
järgmise kuu küsimus, kuid 
mõeldud ja kavandatud on 
seda juba kümmekond aastat. 
Kohe on vaja hakata ka kevad-
laada tarvis luba taotlema. 29. 
mail kell 12 toimub Vargamäe 
muuseumi eestvedamisel pä-
rimusmatk Järva-Madise kal-
mistutele. Matk saab alguse 
Järva-Madise kiriku juurest 
ning viib osalised kolmele sur-
nuaiale: vanale, uuele ja Ma-
raka kalmistule. „Samal päeval 
on meil plaanis Wallamaja ees 
taluturg korraldada ja õhtul 
võib-olla ka filmi vaadata. 
Lisaks on avatud kodukoh-
vik, kirbukas ja Järva-Madi-
se külaseltsi raamatukogu,“ 
ütles Kaarlep ja lisas, et kui 
külaseltsis on 30 inimest, siis 
aktiivseid kaasalööjaid küla-
seltsi tegemistes on 15–20 ehk 
kehtib 20–60–20-reegel: 20% 
on aktiivseid, 60% on neid, et 
kui midagi tehakse, tulevad ka 
ja 20% hoiavad eemale. „Tal-
vel saime valmis Wallamaja 
märgi. Hiljuti tegime kevad-
talgud – võtsime Wallamaja 
eest maha vanad elupuud ja 
istutasime uued, tegime korda 
lipumastid. Maja vajab remon-
ti. Jätkame ka oma traditsioo-
niliste üritustega – rahastus 
selleks on olemas.“

Kadri Kaarlep täpsustas, et 
taluturg on 29. mail avatud 
kell 11–15, külastada saab 
Memme kohvikut ja kirbutu-
ru põhilised müüjad on seda-
puhku lapsed. „Taimi müüakse 
taluturul ka,“ lisas ta.
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19. mail võtsid Pärnumaal 
Häädemeeste vallas 17. korda 
mõõtu Eesti omavalitsusjuhid 
– peeti „talvist“ mitmevõistlust. 
Järva valda esindasid vallavanem 
Arto Saar, volikogu esimees Rait 
Pihelgas ja aseesimees Jüri Ellram.

Kavas oli kümme ala: kettagolf, 
kuulijänn, lumepalli täpsusvisked, 
jalgrattakross, orienteerumine, 
golf, tennise täpsuslöögid, mõt-
temäng, ammulaskmine ja sang-
pomm, koondarvestusse läksid 
seitsme parema ala tulemused. 

Osales 19 omavalitsusjuhti (16 
meest ja kolm naist). Üldkok-
kuvõttes oli võidukas Arto Saar 
339 punktiga, Rait Pihelgas oli 
neljas (tegevjuhtidest teine) 330 
punktiga, Jüri Ellram üheksas 303 
punktiga. Järvamaa oli sedapuh-
ku maakondadest parim.

Arto Saar tunnistas, et tegu 
oli tõsise võistlusega, kus iga ala 

nõudis pingutust. „Nii kolm ki-
lomeetrit jalgrattakrossi mööda 
Jõulumäe nõlvasid kui ka kolme 
minuti sangpommi rebimine või 
orienteerumine Lottemaal nõu-
dis füüsilist pingutust. Oli ka üks 
mõttemäng, kus mul ainsa alana 
küll väga hästi ei läinud,“ tun-
nistas Saar. „Mõni ala oli selline, 
mida ma polnud kunagi teinud, 
näiteks ammulaskmine – see tun-
dus kõigile osalejatele täiesti uus. 
Ka golfi murule polnud ma varem 
kunagi astunud, ei kujutanud et-
tegi, et see nii tasane on.“

Saar ütles, et on end sel ke-
vadel vormis hoidnud põhili-
selt joostes – paar korda nädalas 
jookseb ta kümme kilomeetrit. 
„Kettagolfi  olen sel aastal män-
ginud vaid paar korda, hea 
tulemus tuli vana rasva pealt, 
mis vedas veidi alt – lootsin sel-
lelt alalt kindlat esikohta. Aga 
rattaga pole ma sõitnud, pole 
ratastki,“ ütles ta. See, et ainus 

alavõit tuli sangpommi rebimi-
ses, on Saare sõnul talle emapii-
maga kaasa antud, sest ema on 
tal tulnud sel alal kahel korral 
maailmameistriks ja isagi oli 
sangpommispordis tegija. „Ka 
on Järva-Jaani sangpommispor-
di eestvedaja Kalle Puss kunagi 
nõu andnud – õige tehnika män-
gib sel alal suurt rolli.“

Üldvõidu võti oli stabiilsus, 
sest lisaks ühele alavõidule teenis 
Saar kolm teist kohta (orienteeru-
mises, korvpalli täpsusvisetes ja 
kettagolfi s, kus ta jäi küll jagama 
esikohta, kuid võrdse tulemuse 
puhul võidab vanem osaleja). 
„Mitmevõistluse puhul ongi see 
tähtis, sul ei piisa ühest või paarist 
sähvatusest, vaid arvesse läheb 
seitse paremat ehk minul läks ar-
vesse veel kolm neljandat kohta,“ 
selgitas Saar ja lisas, et sportlik 
osa on tähtis, kui teine pool selle 
võistluse juures on kolleegidega 
kohtuda ja infot vahetada.

Järva-Jaanis saab esimest korda 
võistelda triatlonis

Juba 6. juunil tuleb Järva-Jaanis üks sportlik ning suvine triatlonipäev. 
Erinevaid distantse on võistlusel kokku kolm ning osaleda saavad nii harrastajad, 

lapsed kui ka profisportlased. 
Triatlon on viimasel ajal olnud üks kiiremini kasvava populaarsusega spordialasid ning 

Järva-Jaani triatloni harrastajate ja sprindidistants sobivad hästi ka alles alustavale 
sportlasele. Ürituse korraldamiseks on saadud ametlik luba terviseametilt ning ajakava on 

loodud moel, et osalejad on kogu võistluse vältel turvaliselt hajutatud. 
Rohkem infot ning registreerimine https://www.trismile.ee/

Järva valla esindus tõi Järvamaale esikoha
Rait Pihelgas ütles, et kuigi 

võistlused kandsid pealkirja 
„Tunne Häädemeeste valda“, on 
talle see läbi ja lõhki tuttav kant, 
sest ta veedab seal pere suveko-
dus aastast ligi paar kuud. „Olen 
Häädemeeste valla asjadega, nii 
nende hooldekodu ehituse kui 
ka Uulu kooli renoveerimisega 
kursis. Lottemaal oleme pere-
ga samuti käinud. Tenniseklu-
bi teadsin ka, kuid golfi muru 
üllatas mindki – tundub olevat 
mõnus ala. Tuli idee kutsuda 
abikaasa kaasa ja teha ära golfi  
Green Card.“

„Võtsin alasid rahulikult, 
sportlik vorm on madal – vii-
mane teadlik treening oli suu-
satamine. Seepärast oli tulemus 
heas mõttes üllatav. Ma polnud 
neil võistlustel osalenud kolm 
aastat, sest vallavanemana oli 
mul valla ülesehitamise kõrvalt 
seda aega keeruline leida. Nüüd, 
volikogu esimehena, oli hea või-
malus osaleda. Selle ürituse mõ-
te ongi kohtuda kolleegidega ja 
arutada, kuidas neil on läinud,“ 
ütles Pihelgas.

Suvised meistrivõistlused 
peetakse Valgas 21. ja 22. juulil. 

 

Omavalitsusjuhtide talvise mitmevõistluse võitnud Arto 
Saar tunnistab, et oskuse sangpommile tuul alla teha on 
ta kaasa saanud emapiimaga.
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Väljaandja Järva Vallavalitsus

Järva -Jaani, Pikk 56, info 5341 3625

Tiraaž 4300

Toimetaja Arnika Tegelmann, arnika@aleht.ee

Trükk AS Printall

Toimetus ootab kaastöid iga kuu viimase 

täisnädala esmaspäevaks.

Fekaalivedu 
Järvamaal
pütt suurusega 8 t ja 16 t, voolikud kuni 50 m

Tellimine: 527 6087 Valeri
Hunting Grupp OÜ

 FEKAALIVEDU
 VÄLIKÄIMLATE RENT

tel. +372 452 2002
e-mail:agri@speq.ee
www.fekaaliabi.ee

• SÕIDU-, JA VEOAUTODE, PÕLLUMAJANDUS- 
   JA METSATEHNIKA REMONT

• KEEVITUSTÖÖD
• REHVITÖÖD (sõidu- ja veoautod, traktorid)

Albu, Järva vald •Tel 5198 9888 • Hunting Grupp OÜ

Reakuulutused
OÜ Estest PR ostab metsa- ja põllumaad. 
Tel 504 5215, 514 5215,  info@est-land.ee

Metsa korraldamine, hindamine ja nõus-
tamine.  aarne.suu@metsakorraldus.ee,  
516 5071, Aarne 

Müüa saetud, lõhutud küttepuud! Eri 
pikkused. Ka 3 meetrised. Halumasina-
teenus Koerus. Tel 558 4210.

Müüa kuivi ja märgi küttepuid koos ko-
hale toomisega. Saadaval lepp, sang-
lepp, metsakuiv kuusk. Halu pikkused 
vastavalt tellija soovile. Kogused täpsed, 
teenindame igal ajal. Info 5382 0987.

Metsa-ja põllumaa ost Järvamaal.   
Info 510 2224. info@impeerium.ee

Sõiduautode kokkuost. Tuleme kohale 
üle Eesti. Tel 553 3060. Väga kiired te-
hingud! Raha kohe kätte!

Rendile anda korvtõstuk Niftiy. Tõste-

kõrgus 14 m. Tel 558 4210

Igasuguse elektroonika remont, arvuti-

te remont. Täpsem info  web.zone.ee/

teleriteremont/  Tel 5810 4539, 

es3rid@gmail.com Järva-Jaani

Müüa kuivi kütteklotse. 504 5632

Müüa kuivi  ja märgi 30, 40 ja 50 cm 

küttepuid. 521 9496

Ostan seismajäänud vanu autosid ja 

mootorrattaid. 5565 8796

Müüa soodsalt 3-meetriseid küttepuid. 

Tel 507 4553

Teostan ehitustöid (üldehitus). Sise-

tööd. Katuste remont. Kivi-, plekk- ja 

lamekatused. Korstnapitside paran-

dus. Kontakt 5199 8917.

Müüa saetud ja lõhutud kuivi kütte-

puid (30 cm, 40 cm ja 50 cm).   

Tel 504 5632

FEKAALIVEDU 
Järva-Jaani ja Koeru piirkonnas

tel 384 6052

Tel: 52 7 1059 
Info@vihmaveerennid.ee 

Vihmaveesüsteemide ja 
katuseturvatoodete 
paigaldus 

Müüa saetud, lõhutud küttepuud! Eri 

pikkused. Ka 3-meetrised. 504 5632

Pakkuda suures koguses süvaallapanu 

sõnnikut Mägede külas.   

Kontakt 508 0517

Killustik, liiv, muld. Multilift konteineri 

rent ja veoteenus. 5630 4306

Teravilja kasvatusega tegelev talu ostab 

ja võtab rendile põllumaad. 5630 4306

Tel 525 8325
reneviljat@gmail.com

OSTAN
IGASUGUSEID VANU FOTOSID

 JA KOOLILÕPU MÄRKE

TÜRI FOTOGRAAF
RENÈ VILJAT

 ◆  

Koerus Paide tee 9–9 
MÜÜA 

ampli- ja potilillede 
taimi

Alates kuu keskpaigast 
tomati, kurgi ja 

aedviljade potitaimi.

Info tel 552 1089, Jüri

ARBORISTI TEENUSED
Ohtlike puude raie
Seisukorra hindamine
Puuhooldustööd
Hekkide hooldus
Võrade sidumine
Kändude freesimine
Puiduhakkuri teenus,

   Ø 20cm

Kutsetunnistused
141998, 141999

Reigo:   5800 1880
Gustav: 5919 2441
viruarborist@gmail.com

Lisainfo: Väljaõpe kohapeal. 
Töökoht asub Mündi külas
Paides Järvamaal. 
Tel 514 1623

Võtame tööle
KEEVITUSROBOTI

OPERAATORI
Töötasu alates 1200 €

(bruto) kuus

MARK tel 5332 7568 HEIKKI tel 514 8238

info@albumetsnik.ee

ALBUMETSNIK.EE

 Korvtõstuki teenus 
Muru niitmine 

ja trimmerdamine 
Kolimis- ja transportteenus 

Puude lõikus ja 
heki pügamine 

Puiduhakkuri rent 
Tööjõu rent

merkriou@gmail.com
Tel 555 33 930

FB: Krisell teenused

KRISELL TEENUSED
MAASTIKU HOOLDUS JA KORRASTUSTÖÖD


